
 

 

 

 

 

 

 

 
Referat Region Sjællands Strategiske 
Forskningsråd 28. september 2021 
kl. 13-14.45, Hybridmøde: Videomøde teams og mødelokale 20 Regionshuset i Sorø 

Deltagere:  
Ledelsesrepræsentanter 

• Jesper Gyllenborg, (Formand), Koncerndirektør, Region Sjælland.  
• Susanne Lønborg Friis, Sygeplejefaglig vicedirektør, Sjællands Universitetshospital 
• Henrik Møller, Konst. Lægefaglig vicedirektør, Sjællands Universitetshospital  
• Henrik Stig Jørgensen, Vicedirektør, Næstved, Slagelse og Ringsted sygehuse 
• Anne Grethe Larsen, Vicedirektør, Næstved, Slagelse og Ringsted sygehuse 
• Dan Brun Petersen, Lægefaglig Vicedirektør, Holbæk Sygehus 
• Søren Rask Bredkjær, Lægelig vicedirektør, Psykiatrien 
• (Afbud) Dorthe Juul Lorenz, Vicedirektør, Psykiatrien 
• Peder Fabricius, Lægefaglig vicedirektør, Nykøbing Falster Sygehus  
• Mahad Mussa Huniche, Direktør, Data og udviklingsstøtte 
• Henrik Ancher Sørensen, Konst. Forsknings- og innovationschef, Data og udviklingsstøtte 
• Ulrik W. Bak Dragsted, Funktionschef for Forskning & Klinisk Kvalitet, Lægefaglig chef, Det 

Nære Sundhedsvæsen  
Forskere 

• Psykiatri: Lene Lauge Berring (Næstformand), Psykiatri, Forskningsleder MVU, Seniorforsker. 
SUH: Julie Gehl, Professor, overlæge, Onkologi. Bibi Hølge-Hazelton, Professor, MVU-
forskningsleder,  

• (Afbud)NSR: Peter Haulund Gæde. Professor Overlæge, ph.d., Medicinsk afd 2.  
• Holbæk: Morten Kofod Lindhardt, forskningsansvarlig overlæge, Medicin  
• NFS: Elsebeth Lynge, Professor, leder af Center for Epidemiologisk forskning  
• Det Nære Sundhedsvæsen: Michael Scheffmann-Petersen. Postdoc., konsulent 

Sekretariat: Dixi Louise Strand, Bo Borg Mikkelsen 
 

PKT. 1 Dagsorden godkendt 

Der var på dagens møde desværre ikke tid nok til at behandle emnet Krop og Sjæl som 
forskningssamarbejde mellem Psykiatrien og sygehusene tilstrækkeligt grundigt. Der afholdes 
derfor en workshop, hvor rådets medlemmer inviteres med henblik på at få samarbejde sat 
formelt i gang og med organisation bag.  

PKT. 2. Kommissorium –opgaver  

Drøftelse af rådets opgaver. 

Som udgangspunkt er det mellemmer, der sørger for oplæg og finder emner til rådets møder. 

Der var i rådet enighed om at arbejde strategisk fx over 5 år og med opsætning af konkrete mål 
og handleplaner. Arbejdet med rådets strategi indgår i det forestående forberedende arbejde i 



 

 

forhold til ny forskningspolitik. Her er det vigtigt, at have for øje at Det Regionale Strategiske 
Forskningsråd, som hovedmålsætning har borgernes sundhed.  

Der skal strategisk både inddrages faglige indsatsområder, men også de 
rammer/virkemidler/infrastruktur, der er forudsætningen for forskningen. 

Konklusion,  

• Der afholdes en workshop om strategi og handplan for forskningsrådet arbejde. 
Endemålet er, at der udarbejdes et procespapir med milepæle. Processen koordineres 
med arbejdet med en ny regional forskningspolitik. 

• Herunder kvalificeres det investereringskatalog som sygehusene og DNS har meldt ind 
til. Kataloget skal betragtes som første melding fra enhederne, da det både har karakter 
af visioner og konkrete projektforslag. Der arbejdes med at finde en ”rød tråd” kataloget 
og sygehusene kan melde ind igen senere i processen.  

• Lene Lauge Berring, Julie Gehl og Henrik Ancher Sørensen udarbejder et forberedende 
papir med forslag til forskningsrådets strategiområder og handlingsplaner og set i 
relation til proces for ny forskningspolitik. Oplægget præsenteres på næste møde i rådet. 

• Der var tilslutning til, at møder i forskningsrådet afholdes som hybridmøder, men fysisk 
fremmøde foretrækkes. Evt. workshops afholdes som fysiske møder. 

Pkt. 3. Data og udviklingsstøtte og forskningsbudget (Orientering) 

Mahad Huniche præsenterede DUs organisation og arbejdsopgaver med vægt på DU som 
forskerstøttefunktion for regionen og sygehusene, hvilket gav anledning til drøftelse af 
forskerstøttefunktioner. Mahad orienterede også om aftale indgået med RegionH om juridisk 
support. 

Der kom forslag om  

• at lokale støttepersoner kan stå for første klargøring/forberedelse af ansøgninger til Den 
Videnskabsetiske Komite samt  

• at der kunne arbejdes for opsætning af standardformularer til VEK  

i begge tilfælde for at spare VEK for en del spørgsmål/henvendelser om ansøgning om 
tilladelser.  

Morten Helleberg gennemgik forskningsbudget i DU og herefter drøftelser. 

 

Konklusion 

• Forskerstøttefunktioner/rammer skal inddrages som et væsentligt element i ny 
forskningspolitik 

• I budgetoversigten indarbejdes/synliggøres alle puljer og stillingsbevillinger herunder 
KU forskningsfremmepuljen. 

• Budgetoversigten præsenteres kort på ny på næste møde i forskningsrådet med de nye 
tilføjelser. 

• Så vidt angår KU pulje arbejdes for at gøre denne mere transparent, hvilket også må føre 
til drøftelse af fordeling af stillinger i forhold til SDU og KU.  

• Det aftaltes, at nedsætte en arbejdsgruppe under Lene Lauge Berring med henblik på 
etablering af en lignende pulje på SDU, såfremt der skulle være midler til rådighed i 
slutningen af 2021.  

• Der er behov for at drøfte fremtiden for fælles forskningspulje med Region Syddanmark 
og målgruppe. 



 

 

PKT. 4. Centrale forskningsmidler –udmøntning 

Model for udmøntning central forskningsmidler drøftes. 

Der var synspunkter i rådet om, at de centrale midler ikke fordeles ligeligt som det er nu. Der er 
derfor behov for nye midler med henblik på ansættelse af forskere i regionen og på vilkår, der 
gør det muligt for alle at få del i midlerne, herunder Det Nære Sundhedsvæsen. Emnet må 
indarbejdes i den nye forskningspolitik. 

Der var forslag om, at de professorer, der er veletableret i højere grad kan overtage 
finansieringen ved genbesættelse af stillingen fx som 25% egenfinansiering af de centrale 
midler som normalt udgår 50%. 

I den kommende udmøntning af de centrale forskningsmidler til stillinger fastholdes at 
universitetet foretager den faglig vurdering og et regionalt udvalg alene forholder sig til den 
regionale strategiske dimension ift. samarbejde regional strategi mv. 

Konklusion  

• Centrale midler udmøntes som skitseret i oplæg. 
• Der nedsættes et advisory board/bedømmelsesudvalg for de centrale midler, der er skal 

udmøntes til professorer og lektorer.  
• Udvalgets opgave er alene at bedømme stillingers regionale perspektiver.  
• Den faglige vurdering sker som gældende ved universitetet.  
• Udvalget kommer i spil når stillinger skal forlængelse og sygehuset forsat ønsker 

forlængelse og søger om centrale midler til en forsættelse af stillingen. Udvalget skal 
også vurdere nye stillinger, for de centrale midler som frigives ved, at sygehuset ikke 
forlænger en stilling eller en stilling ikke har regional strategisk dimension. 

• Udvalget indstille overfor det Regionale Forskningsråd. 
• Enhederne udpeger hver en forsker til udvalget med Henrik Ancher Sørensen som 

formand. DU inviterer. 

PKT. 5. MVU området:  

Efter at et forslag udarbejdet af en arbejdsgruppe under forskningsrådet om pulje til støtte af 
MVU-forskningsstillinger ikke blev prioriteret i regionsrådets budgetaftale for 2022, drøftedes 
nye muligheder for støtte af MVU forskningsområdet. 

Forståelse for i forskningsrådet, at der arbejdes for at styrke og ligestille MVU-
forskningsområdet med andre forskningsområder, men samtidig skal sikres, at der ikke graves 
grøfter mellem forskningsområder. Det drejer sig om at tænke og styrke forskningen som en 
helhed og i samarbejde.  

Konklusion 

• Der forberedes et oplæg til en pulje/finansiering så hurtigt som muligt, som kan sættes i 
spil så snart en finansieringsmulighed opstår fra regional side fx overskudsmidler. Der 
kan ikke afventes til næste budgetaftale. 

• MVU forskningsområdet søges indarbejdes i ny forskningspolitik.  
• Der skal arbejdes for at fremme regionsrådets forståelse af MVU-forskningsområdet fx 

temadrøftelse med politikere under proces med ny forskningspolitik 
• Bibi Hølge Hazelton og DU sekretariat udarbejder et oplæg til pulje/finansiering 

 

PKT 6. Forskningsstatistik.  



 

 

Konklusion,  

• Der udarbejdes til næste møde i forskningsrådet et samlet katalog med 
forskningsstatistik for alle enhederne.  

PKT. 7. Ny forskningspolitik 

Se også pkt. 2, hvor ny forskningspolitik og proces for denne drøftedes i forbindelse med rådet 
opgaver. 

Konklusion 

• Processen for ny forskningspolitik udfoldes til næste møde med konkrete forslag til 
møder, målgrupper, workshops og tidsplan. 

• Investeringskataloget kvalificeres/forberedes som bagkatalog for den videre proces for 
ny forskningspolitik.  

• Lene Lauge Berring, Julie Gehl og Henrik Ancher Sørensen udarbejder et forberedende 
papir med forslag til forskningsrådets strategiområder og handlingsplaner og set i 
relation til proces for ny forskningspolitik. Oplægget præsenteres på næste møde i rådet. 

PKT.8 Evt. 

• Tobaksfonde. Henrik Møller rejste og Bibi Hølge Hazelton uddybede problematikken 
om at støtte hos såkaldte tobaksfonde, kan føre til udelukkelse fra støtte fra andre fonde. 
Drøftes på næste møde. På OUH er det indført at forskere ikke må søge tobaksfonde. 

• EU-Horizon referencegruppe. Julie Gehl sidder som Region Sjællands repræsentant i 
EU Horizon referencegruppe og opfodrede til, at rådet og sygehusene aktivt melder 
emner ind til hende, når de forskellige programmer er i spil. Her er en mulighed for at få 
indflydelse på EU programmerne. Julie Gehl melder til rådet, når det åbnes for forslag.   

 


